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برگشت پذيري در برنامه هسته اي يك ساعت است
عراقچيدرنشست»بررسیمذاکراتلوزانازديدگاهسياسی«دردانشگاهعلامهطباطبايي:

عضوارشدتيممذاکرهکنندهبا تأکيدبراينك�هتحريمهامارا  سياسي
مجبورنكردکهواردمذاکراتشويم،گفت:مايكتوافقدر
يكمرحلهايخواهيمداشتکهاگربشودآخرماهژوئنيا

شايدزودترصورتگيرد.
 به گ��زارش فارس، س��يدعباس عراقچ��ي، عضو ارش��د تيم 
مذاكره كننده هسته اي در نشستي در دانشكده حقوق و علوم 
سياسي دانشگاه علامه در خصوص بيانيه لوزان و پس از آنكه 
سخنان موافقان و منتقدان اين بيانيه را شنيد به ايراد سخنراني 
پرداخت و گفت: م��ا هنوز هيچ توافقي نداري��م؛ يك توافق در 
يك مرحله خواهيم داشت و اگر بشود آخر ماه ژوئن يا 10 تير 
و ش��ايد هم زودتر حاصل خواهد ش��د و آنچه كه اكنون به آن 
دست يافته ايم بيانيه  مطبوعاتي لوزان است كه مجموعه اي از 
راه حل هاست.  عراقچي اضافه كرد: به هر حال دست هايي است 
كه مي خواهند دستيابي به توافق را به هر نحو متوقف كنند. اين 
دست ها ممكن است در هر مسيري به كار بيفتد كه نمونه آن را 
در كنگره امريكا مشاهده كرديم. اين اقدام اخير كنگره نشان داد 

كه اين توافق مطلوب كنگره نيست. 
معاون وزير خارجه با اش��اره به اظهارات منتق��دان در يكي دو 
هفته گذشته خاطرنش��ان كرد: واقعاً اميدوار ش��دم به اينكه 
انتقاداتي كه وجود دارد ناشي از دغدغه ها و نگراني هاي جدي 
است كه به جزئيات مذاكرات مربوط مي شود.  وي خاطرنشان 
كرد: برخي از ايرادات ناشي از اطلاعاتي بود كه كامل نبود. جاي 
خوشبختي است كه دوستان منتقد ما متفق القول هستند كه 
در دستاوردهاي اصلي ما خدشه اي نخواهد بود و در برخي ابعاد 
جزئيات به خصوص در برداشته شدن تحريم ها بايد حواس مان 
جمع باش��د كه زماني جزئيات روي كاغذ مي آي��د و راه حل ها 
مكتوب مي شود بايد مواظب باشيم.  عراقچي فرمايشات اخير 
مقام معظم رهبري را حساب شده خواند و افزود: ايشان خطوط 
قرمز را به دولت فرمودند و انتظار دارند كه خطوط كلي رعايت 
شود.  عضو ارشد تيم مذاكره كننده هسته اي در پاسخ به انتقادات 
فؤاد ايزدي استاد دانشگاه كه هدف مذاكرات را برداشته شدن 
تحريم ها عنوان كرد، گفت: اين نگاه در تيم وجود ندارد و نگاه 
مقامات نظام نيز نيس��ت و تحريم ها ما را مجبور نكرد كه وارد 
مذاكرات شويم.  وي در خصوص حق غني سازي ايران با بيان 
اينكه اين حق را معاهده ان پي تي براي ما قائل شده، تصريح كرد: 
اين حق ما است و قرار نيست كس��ي اين حق ما را به رسميت 
بشناس��د ما هيچ وقت از غربي ها نخواس��تيم اين حق ما را به 
رسميت بشناسد، چون اين حق وجود دارد و ما از آنها خواستيم 
كه به اجراي حق ما احت��رام بگذارند.  معاون وزير خارجه ادامه 
داد: 10 سال دعوا س��ر اين بود كه اينها مي گفتند غني سازي 
تعليق شود و ما مي گفتيم تعليق نمي كنيم، شايد تا سال هاي 
آينده هم به غني سازي نياز فوري نداشته باشيم ولي ما بر اين 
موضوع پافشاري مي كرديم زيرا مي خواستيم زير بار حرف زور 
و سلطه نرويم.  عراقچي با اشاره به هفت قطعنامه شوراي امنيت 

عليه كشورمان، خاطرنش��ان كرد: ما در مقابل اين قطعنامه ها 
نيز ايستادگي كرديم و اين رمز قدرت جمهوري اسلامي است؛ 
اينكه با ايستادگي آنها را پاي ميز مذاكره كشانديم. غني سازي 
از ديد آنها براي جمهوري اسلامي مكروه و حرام بود، اما شاهد 
بوديد كه در لوزان شش وزير خارجه يك هفته حضور داشتند و 
مذاكره كردند و در اين نبرد 10 ساله مشخص شد كه چه كسي 
عقب نشيني كرد و اراده چه كس��ي غالب شد و اين جمهوري 
اسلامي است كه از هفت قطعنامه شوراي امنيت با غني سازي 
بيرون آم��د.  وي ادام��ه داد: در اين آوردگاه 10 س��اله اجماع 
بين المللي ايجاد كردند و دامنه تحريم ها را گسترش دادند، ولي 
در نهايت موضع خود را كه غني سازي صفر بود، كنار گذاشتند.  
معاون وزير خارجه افزود: اين اولين خواسته ما بود كه به دنيا ثابت 
كرديم جمهوري اسلامي زير بار حرف زور و سلطه نمي رود و اين 
رمز قدرت ما در آينده است و سلاح هسته اي ما نيز همين است.  
عراقچي دومين خواس��ته ايران را تثبيت برنامه هسته اي خود 
خواند و ادامه داد: در يك پروسه مذاكراتي برنامه هسته اي ايران 
از تهديد به صلح و امنيت بين المللي به برنامه مورد احترام شوراي 
امنيت تبديل شد و اكنون از ايران خواسته مي شود كه با ديگر 
كشورها همكاري صلح آميز هسته اي داشته باشد و در صورتي 
كه توافقي حاصل شود فصلي از آن به همكاري هاي صلح آميز 
هس��ته اي با ايران اختصاص خواهد ياف��ت.  وي گفت: در يك 
پروسه 10 تا 15 ساله ما به كشوري با غني سازي پيش صنعتي 
و با پيشرفته ترين ماشين ها تبديل مي شويم كه به  لحاظ حقوق 
بين الملل داراي مشروعيت اس��ت.  معاون وزير خارجه اضافه 
كرد: در نطنز غني سازي ما با 5 هزار و اندي ماشين سانتريفيوژ 
ادامه مي يابد با محوريت 10 ساله و بعد از آن به سمت غني سازي 

صنعتي حركت ادامه خواهد يافت. 
عراقچي با تأكيد براينكه غني سازي ما بايد آينده صنعتي داشته 
باشد و چش��م  انداز آن روشن باش��د، گفت: غني سازي ما يك 
چيز دكوري نيست و آينده اين غني سازي صنعتي بايد تأمين 
شود كه تحقيق و توسعه آن را تأمين مي كند.  عضو ارشد تيم 
مذاكره كننده هسته اي خاطرنشان كرد: اگر نطنز را با 50 هزار 
ماشين IR1 پر كنيم به ما 50 هزار سو در سال مي دهد كه براي 
رسيدن به 190 هزار سو در سال نطنز بايد دست كم 3 تا 4 سال 
كار كند. آينده غني سازي ما را IR1 رقم نمي زند و ما نبايد روي 
ماشين IR1 متوقف شويم و غصه بخوريم كه 10 هزار ماشين به 

انبار مي رود زيرا ادامه تحقيق و توسعه در برنامه  ما وجود دارد. 
وي در خصوص س��انتريفيوژهاي IR8 خاطرنش��ان كرد: اين 
ماشين ها كه ماش��ين ايده آل ما در آينده است تا 8 تا 10 سال 
ديگر ماشين نمي شود و روند تحقيق و توسعه آن طولاني است و 

8 تا 10 سال طول مي كشد تا به توليد انبوه برسد. 
عراقچي ادامه داد: با چشم اندازي كه الان در مذاكرات وجود دارد 
بعد از 10 سال كه محدوديت توليد تمام مي شود تحقيق و توسعه 
ما به مرحله تكميل مي رسد و در يك فاصله دو تا سه و تا پنج سال 

به ظرفيت غني سازي يك ميليون سو خواهيم رسيد. 

وي در خصوص رآكتور آب  سنگين اراك هم گفت: آنها در طول 
مذاكرات حتي حاضر نبودند اسم آب سنگين را بياورند، زيرا آب 
سنگين سريع ترين راه براي دستيابي به بمب است و دانشمندان 
هس��ته اي ما طرحي را ارائه دادند كه اين رآكتور كماكان آب 
سنگين باقي مي ماند. ما ساعت ها بحث و جدل با آنها داشتيم 
مي گفتند كه بايستي رآكتور اراك را جمع كنيد پس از آن عنوان 
كردند كه بايستي رآكتور آب سبك بسازيد، بعد از آن گفتند كه 
رآكتور تركيبي بسازيد كه هم با آب سبك كار كند و هم با آب 
سنگين و حتي عنوان كردند كه يك ميليون دلار به محققان 
امريكايي داده اند كه اين نوع آب رآكت��ور را طراحي كنند، اما 
متخصصان ما اين مورد را بررسي و اعلام كردند كه ماهيت اين 
رآكتور آب سبك است. ما 16 ماه در اين خصوص مذاكره كرديم 
و در نهايت طرح دانشمندان هس��ته اي ما مورد پذيرش طرف 

مقابل قرار گرفت و اذعان كردند كه طرح ايران عملياتي است. 
معاون وزير خارجه در خصوص تأسيس��ات هسته اي فردو نيز 
گفت: ارزش فردو براي ما راهبردي است چون نمي توان به آن 
حمله كرد. فردو پشتوانه بيمه نطنز و ساير تأسيسات ما است و 
دش��منان مي دانند كه اگر كوچك ترين تعرضي به نطنز كنند 

فردو چه كار خواهد كرد. 
وي گفت: 1044 س��انتريفيوژ در فردو با تمام زيرساخت ها و 
تأسيسات آماده است و برگش��ت پذيري در برنامه هسته اي ما 
يك ساعت است.  عراقچي افزود: فردو ظرفيت راهبردي خود را 
حفظ كرده است.  عضو ارشد تيم مذاكره كننده هسته اي ادامه 
داد: در صورت حصول توافق، تكنولوژي رآكتور آب سنگين اراك 
به روز خواهد شد و ايزوتوپ هاي بيشتري توليد مي كند و خواسته 

اصلي ما در تثبيت برنامه هسته اي محقق شده است. 
عراقچي در خصوص اينكه ما در قبال اين ش��يت ها چه چيزي 
داده ايم، عنوان كرد: يكي اعتماد نسبت به اينكه برنامه صلح آميز 
اس��ت و خواهد ماند كه اعتماد را از دو طريق ايجاد مي كنيم، 
پذيرش برخي مس��ئوليت ها و برخي  نظارت ه��ا. اينكه تا 15 
س��ال مركز غني س��ازي ايجاد نمي كنيم و تا 15 سال هم آب 
سنگين جديد نمي سازيم.  وي تصريح كرد: در محدوديت ها 
دو اصل را مدنظر قرار داديم؛ يكي اينكه هيچ چيزي را دائمي 
نخواهيم پذيرفت و ديگر اينكه در اث��ر پذيرش محدوديت ها 
هيچ نيازي از كش��ور تعطيل نمي ش��ود. اگر مي گوييم تا 15 
سال مركز غني سازي نمي سازيم زيرا نيازي نداريم و نطنز هم 
بعد از طي دوره زماني محدوديت و با س��انتريفيوژ هاي جديد 
مي تواند پاسخگوي پنج نيروگاه جديد باشد.  عضو ارشد تيم 
مذاكره كننده هسته اي در مورد نظارت هاي بيشتري كه مورد 
پذيرش قرار مي گيرد يعني پروتكل الحاقي كد 3/1 و دو س��ه 
نكته اضافه تر گفت: ما در پذيرفتن اين نظارت ها دقت كرديم كه 
سوءاستفاده اي از آن صورت نگيرد.  عراقچي اضافه كرد: وقتي 
ما برنامه مخفي نظامي نداريم هرچه مي خواهند بازرسي كنند، 
اما اينكه به اسم نظارت بخواهند جاسوسي كنند با آن مشكل 
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عربستانسعوديدربيستوپنجمينروزتجاوزبهيمن،صنعارا
بهشدتبمبارانکردکهبراثرآنصدهاتنشهيدوزخميشدند.
در پي حمله جنگنده هاي سعودي به منطقه »فج عطان« در صنعا 
بيش از 23 تن به ش��هادت رس��يدند و بيش از 226 تن نيز زخمي 
شدند. اين در حالي است كه اين آمار اوليه است و احتمال افزايش 
شمار شهدا و زخمي ها همچنان وجود دارد. اين شديدترين حمله 
به يمن از آغاز تجاوز به اين كشور گزارش شده است به طوري كه در 

جريان حمله شيشه هاي بسياري از ساختمان ها فرو ريخت و حالتي 
از ترس و هراس در بين غيرنظاميان شهر صنعا ايجاد شد. همچنين 
در پي حمله جنگنده هاي س��عودي به منطقه ف��ج عطان »محمد 
شمسان« گوينده شبكه اليمن اليوم به ش��هادت رسيد و تعدادي 
ديگر از پرسنل اين شبكه تلويزيوني يمن نيز زخمي شدند. وزارت 
بهداشت يمن نيز از شهروندان اين كشور خواست كه براي اهداي 

خون به بيمارستان هاي صنعا پايتخت بروند. 

250 نفر شهيد و زخمي 
در حمله عربستان 
به صنعا
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